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Voorwoord 
 
 
 

Beste leden, 
 
Als je niet weet waar je naar toe gaat komt je nergens uit. 
 
Zo af en toe is het nodig om even afstand te nemen van de problemen van alledag en te controleren 
of je nog wel op koers bent. Dat veronderstelt wel dat je weet waar je naar toe wilt, dat er zoiets is 
als een visie of een stip op de horizon. Ook die stip en visie moeten zo af en toe worden 
aangescherpt en soms verlegd, omdat de omstandigheden daartoe aanleiding geven. 
 
In 2019 werd het pijnlijk duidelijk dat het nodig is andere keuzes te maken, omdat anders de 
problemen ons boven het hoofd groeien. We moeten aan de slag met het klimaat, met de stikstof, 
met onze energie, met de biodiversiteit maar ook met het tekort aan woonruimte, om er maar een 
ǇŀŀǊ ǘŜ ƴƻŜƳŜƴΦ 5Ŝ ŎƻƳƳƛǎǎƛŜ wŜƳƪŜǎ ǎǘŜƭŘŜ ŘŀŀǊōƛƧ ŦƛƧƴǘƧŜǎ Ǿŀǎǘ Řŀǘ ΨƴƛŜǘ ŀƭƭŜǎ ƳŜŜǊ ƪŀƴΩΦ 5ŀǘ 
betekent terug naar de tekentafel en nadenken hoe we dan wel verder zouden kunnen. 
Kennisinstellingen nemen dan vaak het voortouw. Zo publiceerde de Wageningen Universiteit een 
ǊŀǇǇƻǊǘ ƳŜǘ ŘŜ ǘƛǘŜƭ Ψ9Ŝƴ ƴŀǘǳǳǊƭƛƧƪŜǊ ǘƻŜƪƻƳǎǘ ǾƻƻǊ bŜŘŜǊƭŀƴŘ ƛƴ нмнлΩΣ ƳŜǘ ŘŀŀǊƛƴ ŜŜƴ ǎŎƘŜǘǎ ƘƻŜ 
economische ontwikkeling en een natuur-inclusieve samenleving hand in hand kunnen gaan. Daarbij 
laten ze voor een groot aantal gebieden en landschappen zien wat dat zou kunnen betekenen voor 
de inrichting. Uiteindelijk levert dat een futuristisch plaatje op voor de leefomgeving van onze achter-
achter kleinkinderen. Een aanrader om eens door te lezen. 
 
Iets dichter bij huis wordt gewerkt aan de Nationale, Provinciale en Gemeentelijke omgevingsvisies 
voor de middellange termijn, het jaar 2050 (vaktermen zijn Novi, Povi en Govi). Hierin worden 
belangrijke keuzes gemaakt waar we gaan wonen, werken, hoe we ons verplaatsen, ons voedsel 
ǾŜǊōƻǳǿŜƴΣ ƻƴȊŜ ŜƴŜǊƎƛŜ ƻǇǿŜƪƪŜƴ Ŝƴ ƻƴȊŜ ǾǊƛƧŜ ǘƛƧŘ ŘƻƻǊōǊŜƴƎŜƴΦ .ŜƭŀƴƎǊƛƧƪŜ ƪŜǳȊŜǎΣ ǿŀƴǘ ΨƴƛŜǘ 
ŀƭƭŜǎ ƪŀƴΩΦ 
 
In de VNMW gaan we in 2020 nadenken over wat onze stip op de horizon kan zijn, wat we willen 
bereiken en hoe we dat gaan doen. Daarbij gaan we al onze leden betrekken. Maar ook hier geldt 
ΨƴƛŜǘ ŀƭƭŜǎ ƪŀƴΩΦ !ƭǎ ƧŜ ǾŜǊǿŀŎƘǘƛƴƎŜƴ ǿŜƪǘ ƳƻŜǘ ƧŜ ŘƛŜ ƴŀǘǳǳǊƭƛƧƪ ǿŜƭ ǿŀŀǊ ƪǳƴƴŜƴ ƳŀƪŜƴΦ hƴȊŜ leden 
doen al heel veel, maar soms worden daarbij grenzen bereikt. 
 
Dit verslag staat weer vol met wat onze werkgroepen dit jaar hebben gedaan en bereikt, zoals ieder 
jaar weer een indrukwekkende hoeveelheid werk. Het bestuur is vooral blij dat een langgekoesterde 
wens eindelijk in vervulling is gegaan, het bieden van een structureel natuur-beleef aanbod voor 
kinderen en jongeren. Hiervoor zijn we eind 2019 een meerjarige samenwerking aangegaan met 
Natuurlijk heel leuk, de Kinderboerderij en de Wijkse Moestuin. We verwachten hier veel van. Voor 
de te plaatsen stip op onze eigen horizon hebben we alvast een stevig fundament neergezet: nieuwe 
statuten, een nieuw huishoudelijk reglement, duidelijke omgangsregels en een gedragscode. We zijn 
er klaar voor en hopen in 2020 de grens van 200 leden te doorbreken. 
 
Mijn persoonlijke stip op de horizon voor een mooiere en groenere omgeving is dat de otter 
terugkomt in de Kromme Rijn. Een utopie misschien, maar als je niet weet waar je naar toe gaat kom 
je nergens uit. Iedereen die daarbij wil helpen is van harte welkom, in een van de werkgroepen maar 
ook in het bestuur. 
 
Henny Olthof 
Voorzitter VNMW 
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Financieel jaarverslag ---  Anke Matthijs-Rijsenbilt  
 
 

 
 

 

Financieel jaarverslag 2019

Baten Lasten Baten Lasten

1000 Bestuur en organisatie

1100 Vergaderkosten 126,37ú          200,00ú        

1200 Bankkosten en rente 1,45ú               119,37ú          25,00ú         150,00ú        

1300 Internet 105,96ú          50,00ú          

1400 Print- en andere bureaukosten 31,39ú           75,00ú          

1500 Bedankjes en attenties 55,45ú           50,00ú          

2000

Contributies, donaties, subsidies, 

afdrachten

2100 Contributies en donaties 3.239,00ú        3.000,00ú     

2200 Gemeentelijke waarderingssubsidie 4.204,00ú        4.200,00ú     

2300 Steuntje in de rug RABO 200,00ú           150,00ú        

2400

Afdracht IVN (incl. teruggaaf voor landelijk 

betalende leden) 1.232,00ú       1.250,00ú     

3000 Onderkomen

3100 Huur Walplantsoen 765,60ú          750,00ú        

3200 Schoonmaak 250,00ú        

4000 Lidmaatschappen

4100 Lidmaatschap O-gen 51,00ú           50,00ú          

5000 Promotie

5100 Deelname aan evenementen 35,00ú           50,00ú          

5200 Promotiemateriaal en middelen 328,29ú          500,00ú        

5300 Inkoop/verkoop materialen (VNMW winkel) 273,50ú           400,00ú          200,00ú        150,00ú        

6000 Werkgroepen

6100 Natuureducatie (incl. kindereducatie) 22,50ú             86,45ú           300,00ú        100,00ú        

6200 Flora -ú                -ú               100,00ú        

6300 Groenberaad 6.050,00ú        10.438,30ú     250,00ú        

6400 Heemtuin 4.115,00ú        6.262,98ú       200,00ú        

6500 Landschapsbeheer 5.268,00ú        4.996,83ú       500,00ú        2.000,00ú     

6600 Opgeruimd Wijk 550,18ú          2.000,00ú     2.000,00ú     

6700 Vogels 267,60ú          200,00ú        

7000 Algemeen

7100 Activiteiten 347,50ú           183,25ú          250,00ú        250,00ú        

7200 Overig 508,20ú          50,00ú          

7300 Jaarfeest 528,03ú          500,00ú        

7400 Reservering voor nieuwe initiatieven 1.000,00ú     

Subtotaal 23.720,95ú      27.072,25ú     10.625,00ú   10.175,00ú   

Verschil (inkomsten/uitgaven) -3.351,30ú     450,00ú       

8000 Afschrijvingen

Afschrijving inventaris-restwaarden naar '0' 1.271,73ú       800,00ú        

Saldo (positief/negatief) -4.623,03ú      -350,00ú       

23.720,95ú       23.720,95ú     10.625,00ú   10.625,00ú   

Werkelijk Begroot
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Toelichting financieel overzicht 2019 
 
0. INLEIDING 
In dit verslag bevat het overzicht van de baten (inkomsten) en lasten (uitgaven) van 2019, ter 
vergelijking met wat geraamd is in de begroting van 2019 en een balans. Het jaar is afgesloten met 
een groot negatief saldo van ú 4623 terwijl in de begroting een negatief saldo was voorzien van 
slechts ú 350. Dit komt hoofdzakelijk doordat eerder toegekend/toegezegd geld voor projecten in 2019 
voor een groot deel is teruggestort omdat een project geen doorgang kon vinden en voor andere 
projecten (deels) is verbruikt. Daarnaast werd een subsidie en een donatie voor 2019 pas in 2020 
gestort en werd een rekening voor werk in 2019 in 2020 verstuurd. Na verrekening hiervan waren we 
uitgekomen op een positief saldo van ú 1300, dus zijn er voor het overige meer inkomsten en minder 
uitgaven geboekt dan begroot. Na aftrek van de hogere afschrijving dan geraamd wordt dat nog 
duidelijker: ú 1772 positief. Per rubriek en bij óBalans en vermogenô wordt hierna nog het e.e.a. in 
detail toegelicht. 
Leeswijzer: De nummering van de rubrieken loopt van 1000 t/m 8000 en corresponderen in de 
onderstaande toelichting met de nummers 1 t/m 8. 
 
 
1. BESTUUR EN ORGANISATIE 
In januari 2019 heeft de spaarrekening bij de doorzettende dalende rente over het jaar 2018 nog 
minder dan ú 2 opgeleverd. De uitgaven op de posten óvergaderkostenô, óbankkostenô en 
óbureaukostenô vielen lager uit dan begroot o.a. doordat er geen externe sprekers waren op de ALVôs 
in maart en oktober en er minder declaraties waren voor de bureaukosten. De post óinternetô had meer 
uitgaven dan begroot. Dit vanwege het aangegaan van een 3-jarig abonnement t.b.v. e-herkenning 
voor 3 personen en de hogere kosten dan geraamd voor de domeinnaam @vnmw.nl en de 
emailadressen van de provider van de oude vnmw-website (zie 5.). Vanaf augustus 2019 hoeven we 
niet meer voor OneDrive meer te betalen. 
 
2. CONTRIBUTIES, DONATIES EN AFDRACHTEN (+ LEDENAANTALLEN) 
Per 31 december stond het totale ledenaantal op 163. De groei van het aantal nieuwe leden is in 2019 
verder doorgegaan. Er hebben zich in de loop van het jaar 16 leden aangemeld, waarvan 5 landelijk 
betalende leden (betaling direct aan het IVN). Bovendien zijn 5 leden, die alleen lid van de vereniging 
waren alsnog lid van het IVN geworden. 1 lid had opgezegd voor 2019, 1 lid is in januari overleden en 
1 landelijk betalend lid is geroyeerd door het IVN. 
Van 154 leden hebben we contributie ontvangen (1 lid heeft niet betaald) en voor 117 leden hebben 
we afdracht betaald aan het IVN. Voor 8 landelijk betalende leden hebben we conform de afspraken 
de helft van hun contributie weer terugontvangen van het IVN. Van 4 donateurs en een aantal leden 
hebben we een extra donatie ontvangen, waarvoor onze hartelijke dank.  
Naast de waarderingssubsidie van de gemeente Wijk bij Duurstede heeft de Rabobank ook weer het 
jaarlijkse ósteuntje in de rugô aan ons gedoneerd. Onze vereniging is de Rabo daar zeer erkentelijk 
voor. Alles met al waren er meer inkomsten en wat minder uitgaven dan begroot. 
 
3. ONDERKOMEN 
In deze rubriek de kosten m.b.t. de verenigingsruimte aan het walplantsoen. De uitgaven vielen lager 
uit, omdat de factuur voor de schoonmaakkosten (ú 220) niet in december 2019 is ontvangen, maar 
pas in januari 2020. 

Balans per 31-12-2019 Debet Credit

Inventaris 5.688,47ú        

Bank - betaalrekening 23.828,10ú       

Bank - spaarrekening 61,65ú             

Bijdrage gemeente aan opgeruimd Wijk 550,18ú           

Donatie knotwerk 2019 100,00ú           

Schoonmaakkosten walplantsoen 220,00ú          

Bloemenweide 1.296,15ú       

Eigen vermogen 28.712,25ú     

30.228,40ú       30.228,40ú     
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4. ABONNEMENTEN EN LIDMAATSCHAPPEN 
Het lidmaatschap van de gebiedscoöperatie O-gen is gecontinueerd.  
 
5. PROMOTIE 
Ook in 2019 is t.b.v. de promotie van de vereniging geïnvesteerd in advertenties op facebook, in 
materialen voor de kraam van de VNMW op evenementen, luxe prints van het jaarverslag en voor een 
mooier logo op posters, infoborden en publicaties (post ópromotiemateriaal en middelenô). 
Om dezelfde redenen hebben we de verkoop in de kraam van boeken en IVN-artikelen gecontinueerd 
(post óVNMW-winkelô). Ook is de gehele overgebleven voorraad IVN-artikelen voor ú 300 afgekocht 
aan de IVN-afdeling Vecht en plassengebied en zijn er bouwpakketten voor nestkastjes aangeschaft. 
Doordat de verkoop van vooral de nestkastjes goed is verlopen stond daartegenover een winst van ú 
274. 
De post ówebsiteô is komen te vervallen. De vereniging heeft inmiddels een nieuwe website op de site 
van het IVN, waar niets voor betaald hoeft en te worden en heeft de oude website afgesloten. 
Besloten is de overgebleven domeinnaam @vnmw.nl met de daaraan gekoppelde e-mailadressen 
nog wel aan te houden. De kosten daarvan zijn ondergebracht bij de post óinternetô (zie 1). 
 
6. WERKGROEPEN 

¶ Natuureducatie: Er is in 2019 jaar geen moestuincursus gegeven en zijn daarvoor geen 
inkomsten en uitgaven gegenereerd. Activiteiten op de kinderboerderij zijn vanwege het 
besluit tot samenwerking met de organisatie óNatuurlijk heel leukô ondergebracht bij deze 
werkgroep. De enige activiteit die daarvoor was heeft met een verlies gedraaid van ú 64. 
Afgesloten met een negatief resultaat t.o.v. de planning. 

¶ Flora: Geen inkomsten en uitgaven 

¶ Groenberaad: Hier staan zowel bij de baten als de lasten hoge bedragen, waarvan die van de 
lasten heel hoog zijn, terwijl de reguliere kosten nog geen ú 5 bedroegen (ú 245 positief t.o.v. 
de planning). De rest betreft allemaal projecten, die onder de paraplu van deze werkgroep 
vallen. Ten eerste kon het nieuwe klompenpad naar Doorn niet gerealiseerd worden en is de 
al toegekende HDSR-subsidie van ú 4000 teruggestort. Ten tweede is onze bankrekening 
gebruikt voor het realiseren van zitbanken op de markt van WbD. De subsidie van het 
ondernemersfonds dekte volledig de rekening van de leverancier. Ten derde heeft het project 
bloemenweide kosten gemaakt voor beheer en inventarisaties (ú 384). Hiervoor is eerder 
toegekend geld van het LEU verbruikt. 

¶ Heemtuin: De revitalisering van de heemtuin is in 2019 gerealiseerd. Er is grondwerk verricht 
door de gemeente en de tuin is herbeplant, ingezaaid en er zijn informatie borden geplaatst, 
met o.a. QR-codes naar info op de website. Hiervoor zijn door diverse instanties subsidies 
verstrekt (LEU, KIEM) maar die hebben de kosten niet helemaal kunnen dekken. Bovendien 
moest er een waterpomp aangeschaft worden om de tuin te kunnen besproeien tegen de hitte 
en droogte in de zomer. Hierdoor is een negatief resultaat te zien van ú 1350 t.o.v. de 
begroting. Daarin is niet het grote bord bij de ingang meegenomen dat al in 2018 was 
geplaatst en in 2019 betaald door de vereniging van toegezegd geld uit de winst van 2018 (zie 
ógelabeld geldô in het jaarverslag van 2018). 

¶ Landschapsbeheer: In 2019 is het hele arsenaal aan zagen en snoei- en takkenscharen 
vervangen. Hiervoor is een subsidie aangevraagd bij KIEM. Deze is toegekend en was geheel 
dekkend voor de onkosten. Aangezien er hierdoor minder uitgaven waren dan begroot voor 
het onderhoud van gereedschap en middelen en de donaties voor het knotten de planning 
overtroffen bleef er t.o.v. de begroting een positief resultaat over van ú 1771. Daarin is een 
donatie voor werk in 2019, maar betaald in 2020 niet meegenomen. 

¶ Opgeruimd wijk: De kosten voor de activiteiten worden gefinancierd door de gemeente en 
lopen via de rekening van de vereniging. De financiering van de gemeente dekt volledig de 
kosten voor administratie en de catering voor de vrijwilligers tijdens de opruimochtenden, 
maar omdat deze pas in 2020 is uitgekeerd is er in 2019 een verlies van ú 550. 

¶ Vogels: Er zijn kosten gedeclareerd voor het ringen van jonge ooievaars en er is ook een 
statief voor een kijker aangeschaft. Daardoor is er een licht negatief resultaat t.o.v. de 
planning. 

 
7. ALGEMEEN 
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¶ Onder de post óactiviteitenô de uitgaven en inkomsten van de film óhet Wadô en uitgaven voor 
hesjes voor de paddengroep. De film is met een winst afgesloten van ú 200 wat leidt tot een 
positief resultaat t.o.v. de begroting. 

¶ Onder de post óoverigô de uitgaven voor de bordjes, die in 2018 geplaatst zijn bij de 
jubileumbomen, en in 2019 pas betaald. In 2018 was daar gereserveerd geld voor (zie 
ógelabeld geldô in het jaarverslag van 2018). Er waren geen verdere uitgaven, dus is er niets 
van het geplande budget van ú 50 op de begroting verbruikt. 

¶ In 2019 is er voor de tweede keer een jaarfeest gehouden voor alle leden van de vereniging. 
Het was mede dankzij het mooie weer en de goede organisatie een groot succes. De kosten 
zijn vrijwel gelijk aan het toegekende budget. 

¶ Voor de post óreservering voor nieuwe initiatievenô kan de revitalisering van de heemtuin als 
zoôn nieuw initiatief gezien worden en is het verlies van ú 1350 bij de post heemtuin daardoor 
grotendeels gedekt. 

 
8. AFSCHRIJVINGEN 
Ook in 2019 staan de afschrijvingen van de inventaris bij de lasten en niet in de balans. In 2018 heeft 
het bestuur besloten om geen restwaarden meer te hanteren, maar alles af te schrijven naar ó0ô. In de 
begroting van 2019 was daar al rekening mee gehouden met een groter bedrag. Dat de afschrijvingen 
nog hoger zijn uitgevallen (ú 472) is vanwege de aankoop begin oktober van nieuw gereedschap* bij 
voornamelijk de werkgroep landschapsbeheer, maar ook bij de werkgroepen heemtuin (waterpomp) 
en vogels (statief). 
 
BALANS EN VERMOGEN  
De balans geeft de status weer van het vermogen bij de vereniging op d.d. 31-12-2019. Aan de 
debetzijde de banksaldi, de waarde van de inventaris (o.a. instrumenten en gereedschappen) en wat 
we nog moeten ontvangen aan gemeentesubsidie voor opgeruimd Wijk en een donatie voor werk door 
landschapsbeheer. Aan de creditzijde wat nog uitgegeven gaat worden aan het project bloemenweide, 
de schoonmaakkosten voor het Walplantsoen en het resterende eigen vermogen. De gesubsidieerde 
vervanging van gereedschappen voor landschapsbeheer en de nettowinst na aftrek van het 
ógelabeldeô geld heeft voornamelijk geleid tot een stijging van het eigen vermogen van ú 21993 in 
2018 naar ú 28712 in 2019. 
 
* Voor de afschrijving is het aankoopbedrag van het gereedschap zonder de 10% korting opgenomen. 
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Werkgroep Flora --- door Linda Horst  

 
Inventarisaties en excursies in 2019 
Vikinghof 
Al vroeg in het jaar, 10 april , zijn we het terrein van Vikinghof gaan bezoeken.  Samen met Maarten 
den Hartigh, ecoloog en terreinbeheerder van het Utrechts Landschap en de onderhoudsgroep van 
Frans Hoving. Het was geen flora inventarisatie, we deelden vooral onze kennis en ervaringen over 
het gebied. Een aanleiding was dat een deel van de oude oorspronkelijke rivierbedding van de 
Kromme Rijn op Vikinghof was vrijgemaakt grondwerkzaamheden door UL. Er was weinig schade aan 
de grote groep rietorchissen, waar wij voor vreesden. De stenige arme bodem van de bedding moest 
worden vrijgemaakt en geeft weer nieuwe kansen voor een bijzonder ecosysteem . Er is afgesproken 
dat we in de toekomst onze inventarisaties van het gebied bilateraal zullen delen met het Utrechts 
Landschap. 
 
 Romeinenbaan 

 
 
Er is een gefaseerd maaibeleid uitgevoerd. Op ons verzoek is er vorig jaar een derde deel, een groot 
vlak, een maaibeurt overgeslagen. Dat deel heeft de winter dus mogen blijven staan. In mei ziet het 
niet gemaaide deel er dus ouder en vergeeld uit. Zowaar in dit deel springen er ineens sprinkhanen 
rond, zouden de insecten echt geprofiteerd hebben?   Hetzelfde maairegiem is herhaald in 2019 met 
het volgende vlak, ook een derde deel. De Romeinenbaan is tweemaal door alle floraleden 
geïnventariseerd. Het deel vanaf rotonde bij fruithuisje tot het busstation is zeer bloemrijk: veel 
rolklaver, ringelwikke, veldlathyrus, pastinaak, peen, glad walstro, knoopkruid, brunel, gele 
morgenster, heelblaadjes, cichorei, sint janskruid, het zoemt er van de bijen. Er staan maar liefst 23 
soorten met een hoge natuurwaarde, zoals bevernel, kamgras, wilde marjolein. Een voorzichtig 
positief resultaat: We hebben 20 soorten meer gezien dan in 2018, maar liefst 75 soorten. Enkele 
soorten hebben we ook gemist: de klavervreter, ratelaar en aardaker.   
Vermeld moet ook worden grote vlakken aardaker op een overhoekje richting Dunopad/Botersloot en 
langs Kortland staan de Bijenorchissen. 
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De Geerweg   
De Geer is zeer goed in kaart gebracht, al meerdere jaren. De soorten bloemen zijn er talrijk.  Deze 
groene zone langs de stad heeft een grote diversiteit aan soorten. De meest bijzondere flora is te 
vinden in de oeverzone van de Geer. 
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ZEER veel Orchideeën van het Rietorchis-complex hebben op compacte plekken zich veelvuldig 
gevestigd. Een verheugende ontwikkeling. Riet orchis of brede/gevlekte orchis, altijd een twistpunt. 
Ook zijn zes keverorchissen gevonden, twee meter van de oever. Enkele moeraswespenorchissen dit 
keer, ook kleverige ogentroost gevonden en verder echte koekoeksbloem, kamgras, moeraswederik 
en veel heelblaadjes. De oeverzone wordt tot enkele meters van de kant sporadisch gemaaid. We 
hebben de gemeente gevraagd ook de rest van deze brede bermen ecologisch te beheren.  Dat is 
helaas niet gelukt.  
Het droge deel, langs de Geerweg, een brede strook tussen voetpad en Pompejus, is vanuit het 
visuele aspect het interessant, zeker voor de bewoners van de wijk ñDe Geerò. Het is een lust voor het 
oog in zoôn relatief brede zone zo veel kleur te zien. 
Gespot zijn 68 soorten, waarvan 18 met een natuurwaarde 3 of hoger.  Er waren vorige jaren meer 
gevoelige soorten, namelijk 28 in 2017. Dit kan een achteruitgang betekenen of toeval in de 
waarneming. 
Verder was een bijzondere ergernis in het najaar dat er te veel en diep was gemaaid langs de 
oeverzone,  diepe sporen van te zware machines hebben de grond ingedrukt en de grondkwaliteit flink 
aangetast. 
 

 
 
De Westbroekse zodden 
Op een regenachtige dag in augustus hadden we een wandeling langs het Bert Bospad nabij 
Tienhoven door de Westbroekse zodden. Daar zagen wij de verschillende verlandingsstadia in de 
uitgegraven petgaten in het veenweidegebied van westelijk Nederland. Je ziet hier open water, 
drijftillen, trilvenen en moerasbos met een grote verscheidenheid aan moerasplanten. 
Het wordt nu beheerd door Natuurmonumenten. Deze polder is onderdeel van de Oostelijke 
Vechtplassen: een uniek natuurgebied dat onderdeel is van Natura 2000 
We lopen langs een brede sloot, over de gehele lengte van de sloot liggen aan de overkant steeds 
mooie drijftillen die aan één kant aan de oever vastzitten; vanaf het open water zien we 
Moeraswederik, Waterpest, Slangenwortel, Grote boterbloem, Moerasvaren, Watermunt, vervolgens 
Gele lis, Waterzuring, Grote watereppe en natuurlijk Zwarte els en Grauwe wilg. 
 
Lekdijk west 
Het mooiste stukje Lekdijk ligt tegenover het gat van Wijk, een oud wiel. De HDSR ziet dit ook als 
voorbeeld van een dijkvegetatie die zeer bloemrijk en oorspronkelijk is . Een glanshaverhooiland, met 
alle kenmerkende soorten die hieronder worden genoemd. We hebben daar naast algemener soorten 
17 bijzondere en kenmerkende soorten aangetroffen en dat was alleen nog maar in mei. Helaas kon 
er geen tweede opname uitgevoerd worden.  Soorten van de glanshaver-associatie: hoge abundantie 
van glanshaver, eventueel met andere grassen zoals goudhaver, kropaar, timotheegras, grote 
vossenstaart, zachte haver én tenminste twee andere kenmerkende soorten: margriet, gele 
morgenster, knolboterbloem, knoopkruid, karwijvarkenskervel, wilde peen, hopklaver, gewone 
rolklaver, geel walstro of aardaker. Ze staan er allemaal! Ook groepen grasklokjes en kleine 
pimpernel. De dijk wordt jaarlijks gemaaid en het maaisel wordt afgevoerd.  

https://www.provincie-utrecht.nl/onderwerpen/alle-onderwerpen/beschermde-gebieden/natura-2000-gebieden-0/
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Nevengeul 
Een schitterende dag met veel waarnemingen. De nevengeul ontwikkelt zich goed ondanks betreding 
door mensen en helaas ook honden.    
115 soorten, 20 met een hoge natuurwaarde en vele andere die we niet vaak zien. Prachtige IJle 
zegge, Zwart tandzaad, Beekpunge en die enorme Waterzuring! Orchideeën uit het Rietorchis-
complex, Wilde marjolein , Knoopkruid en Heen. 
Aan het einde van de excursie liepen wij tegen een kleine gele composiet aan die we niet direct op 
naam konden brengen. Klaas schrijft: 
ñIk had wat fotoôs gemaakt en een stengeltje met een uitgebloeid bloemhoofdje meegenomen om thuis 
te determineren. 
Ik kwam er al gauw achter dat het een Leeuwentand was. Er zijn in ons land echter 3 soorten van dat 
geslacht: vertakte, kleine en ruige leeuwentand. 
De eerste valt af want niet vertakt. 
De laatste 2 zijn moeilijk van elkaar te onderscheiden. Er is echter 1 kenmerk dat ze onomstotelijk van 
elkaar scheidt: Kleine leeuwentand heeft het verschijnsel van heterocarpie, d.w.z. dat de zaadjes aan 
de buitenkant van het bloemhoofdje i.p.v. een pluimpje een soort kroontje, de binnenste hebben een 
echt geveerd pluimpje (het parapluutje). Als extra onderscheidend kenmerk hebben de 
bloemdekblaadjes een dun zwart randje. Het zijn kenmerken die moeilijk in het veld kunnen worden 
waargenomen; je hebt er een sterke loep voor nodig. Thuis heb ik een microscoop en kan die 
kenmerken goed zien. 
De gevonden soort is dus Kleine leeuwentand. Echt een leuke en niet al te algemene soort. Hij wordt 
vaak over het hoofd gezien of als Ruige leeuwentand neergezet. 
Ik heb dit allemaal een beetje royaal beschreven omdat ik het leuk vind om het aan jullie uit te leggen. 
Rozet met haren, onvertakte stengel kaal, aan het einde 1 bloemhoofdje. 
Totaal 115 soorten!! Best veel. 
 
 

Activiteiten voor verbeteringen bermbeheer en maaibeleid in de Gemeente Wijk bij 
Duurstede  
In de ambities van het Groenstructuurplan lezen we dat in brede bermen het maaibeheer verfijnd zal 
worden en waar mogelijk een ecologisch groenbeheer. Het plan wil waar dat mogelijk is op een 
andere wijze maaien en afvoeren i.p.v. afzuigen. Kleine verbeteringen hadden we in 2018 
afgesproken voor zover mogelijk in de contractafspraken met de uitvoerder Florijn.  Omdat het 
contract einde 2019 af zou lopen, hadden we onze verwachtingen dit jaar hoger gesteld voor de 
inhoud van de nieuwe aanbesteding.  Helaas is dat niet in goede aarde gevallen, het maaicontract is 
verlengd voor twee jaar.  Oude afspraken blijken geen formele geldigheidswaarde te hebben en onze 
wensen worden voor een klein deel vervuld, indien mogelijk in de uitvoering.  
Een mediamoment is het publiekelijk aan de kaak stellen van het wanbeheer langs de oeverzone van 
de Geer geweest. Aldaar en langs andere bermen is er onzorgvuldig gemaaid om het zachtjes uit te 
drukken.  Na 4 jaar maaicontract, wordt er nog steeds met maai-zuigmachine gewerkt, te laag bij de 
grond en met diepe rijsporen. Er is wel reactie op geweest, maar men zag geen reden deze werkwijze 
bij Florijn te herzien of te herstellen. Gedane zaken nemen geen keer, hopelijk is het toch een 
leermoment. De werkgroep blijft in contact met gemeentelijke afdeling Groenbeheer. We delen de 
noodzakelijke informatie en overleggen indien dat gevraagd wordt. De werkgroep flora zal de rijkere 
bermen, gelegen in de groene zonering om de stad, blijven volgen met inventarisaties. Het streven is 
om diversiteit te behouden voor flora en insecten, ook bodemleven. De aanpassingen van 
groenbeheer laten op zich wachten tot 2022. Toezicht en meer eisen stellen aan de uitvoerder met het 
oog op ecologisch beheer is meer dan ooit nodig. 
Interessante ontwikkeling in de landelijke aandacht voor meer biodiversiteit is om hogere kwaliteiten 
eisen te stellen aan de groenuitvoerders.  Kleurkeur is het keurmerk dat staat voor ecologisch beheer 
van bermen en groenstroken. Beheer dat ruimte laat voor planten en dieren, in het bijzonder insecten. 
Opdrachtgevers zoals gemeenten kunnen in de gunningscriteria van hun bestekken opnemen dat 
Kleurkeur-deelnemers hoger scoren.  
Gelukkig is er bij de Romeinenbaan gemaaid volgens 30 % beginsel, dat deel blijft overstaan. Er 
gebeurt ook wel eens wat goeds. Enkele mogelijke maai verbeteringen langs de Geer liggen ook in 
het verschiet. Wij monitoren de ontwikkelingen, doet u ook mee? Stuur uw waarnemingen naar de 
VNMW.   
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Werkgroep Groenberaad--- door Henny Olthof    

Opkomen voor het belang van groen, landschap, natuur en milieu. Dat is wat het Groenberaad wil 

doen samen met overheden en andere organisaties die hierin een rol spelen. In dit verslag is te lezen 

met welke zaken we ons in 2019 hebben beziggehouden. Dit verslag wordt integraal opgenomen in 

het jaarverslag 2019 van de VNMW, aangezien het Groenberaad een werkgroep is van de Vereniging 

Natuur en Milieu, IVN afdeling Wijk bij Duurstede. 

We hebben nog steeds zorgen over de Gravenbol, de gemeente wil een uitbreiding van 

recreatiefuncties waarvan wij menen dat die moeilijk te verenigen zijn met de Natura 2000-doelen van 

het gebied. De gemeente geeft daarbij toe geen ervaring te hebben met het beheer van 

natuurterreinen. Ook zijn er zorgen over de opwaardering van het Stefanusterrein tot een volwaardig 

industrieterrein. Na uitgebreid onderzoek trekken we de conclusie dat de biovergister geen goed idee 

is. 

Positiever zijn we over het beleidskader, de kansenkaart en de procedure voor zonnevelden. Dat die 

velden nodig zijn is onomstreden, wij slagen er in om een aantal belangrijke elementen voor 

landschap en biodiversiteit in te brengen. Ook hebben we goed contact met twee initiatiefnemers en 

slagen we erin om aanpassingen in het ontwerp aan te brengen. 

Het regulier overleg met de wethouder heeft in 2019 door omstandigheden niet plaatsgevonden. Wel 

waren er voor het eerst overleggen met ambtenaren van de afdeling Ruimtelijke Ordening. 

Gemeentelijke plannen beginnen vaak op deze afdeling, het is goed om daar in een vroeg stadium al 

kennis van te nemen en daarover mee te denken. 

Organisatie 

Het Groenberaad heeft in 2019 11 keer vergaderd op de gebruikelijke tweede woensdag van de 

maand. Maurits van Jaarsveld heeft in mei 2019 afscheid genomen, Sander van der Grind is in juli 

2019 toegetreden. 

Voor het eerst doen we een schatting van het totaal aantal uren dat we hebben besteed aan lezen, 

luisteren, overleggen, discussiëren, evalueren en het schrijven van rapporten en zienswijzen. Een 

voorzichtige schatting is dat dit tussen de 1.500 en 2.000 uur is, een forse investering dus. Daarom is 

het mooi dat er af en toe succes wordt geboekt. 

Het Groenberaad bestaat uit Sonja Fris, Sander van der Grind, Linda Horst, Evert van Leeuwen, 

Henny Olthof, Bonne van der Veen en Frans Vera; geen van de leden is politiek actief. 

Initiatieven, projecten en dossiers 

Hieronder een opsomming van de projecten waarop het Groenberaad actief is geweest. De 

tijdsinspanning varieert enorm, van een enkel gesprek tot honderden mensuren werk voor de grote 

dossiers. 

Beheerkwaliteitsplan (Gemeente Wijk bij Duurstede) 

In het voorjaar wordt gewerkt aan het beheerkwaliteitsplan, dit komt in de voorbespreking op 7 mei. In 

het plan staat welk ambitieniveau de gemeente heeft voor de uitstraling van de openbare ruimte. Het 

groen wordt op een B niveau onderhouden, dat is een voldoende kwaliteit. Hierbij kan het zijn dat er af 

en toe onkruid en zwerfvuil voorkomen. De veiligheid en biodiversiteit worden niet via het 

beeldkwaliteitsplan geregeld. In september wordt het plan voor de periode 2020-2025 vastgesteld 

door de raad. Vooral op het gebied van het snoeiwerk moet er nog wat worden verbeterd omdat de 

beoordeling aangeeft dat dit momenteel nog niet op het juiste onderhoudsniveau is. 
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Beleidskaders zonnevelden (Gemeente Wijk bij Duurstede) 

De gemeente heeft de ambitie om in 2030 klimaatneutraal te zijn, in deze raadsperiode moet 16% van 

de energie duurzaam worden opgewekt. De gemeente heeft uitgerekend dat dit kan als er 60 ha 

zonnevelden worden aangelegd. Nu het pilotproject in Cothen van Sunvest op de rails staat is het tijd 

voor een beleidskader en scorekaart voor de andere initiatieven. Om te bepalen wat de voorwaarden 

zijn waaronder zonnevelden kunnen worden aangelegd en waar dit zou kunnen wordt een 

burgerpanel ingeschakeld. 

Voor de VNMW is het belangrijk dat Natura 2000-gebieden, NNN en de Groene Contour worden 

ontzien. Waar mogelijk moeten kansen voor het vergroten van de biodiversiteit worden gegrepen, dit 

moet een volwaardig element zijn bij de afweging. Na de publicatie van het advies van het 

burgerpanel sturen we in juli een brief naar de raadsfracties, ook spreken we in bij de voorbespreking. 

We vragen nogmaals aandacht voor het ontzien van de natuurgebieden en voor de Checklist 

Natuurbelangen. In september overleggen we met de gemeente en worden enkele onduidelijkheden 

op de kansenkaart en in het beleidskader opgelost. 

In november spreken we nogmaals in, dit keer over het scoreformulier voor initiatieven: wij pleiten voor 

het opnemen van de gedragscode van branchevereniging Holland Solar in de procedure. Dit wordt in 

december door de gemeenteraad unaniem overgenomen. We hebben hiermee het maximale bereikt, 

volledig uitsluiten van NNN-gebieden en de Groene Contour wilde de gemeente niet, daar zal het nee-

tenzij principe uit de Provinciale Ruimtelijke Verordening (PRV) het werk moeten doen. De kansen op 

zonnevelden in die gebieden is overigens zeer klein omdat het verloren gegane oppervlak 

gecompenseerd zal moeten worden. We houden uiteraard een vinger aan de pols bij alle initiatieven 

die worden ingediend. 

Bermenbeheer (Gemeente Wijk bij Duurstede) 

Ecologisch waardevolle bermen bieden een meerwaarde voor de biodiversiteit. Waar die steeds meer 

onder druk staat in het buitengebied is het belangrijk dat we die in de bebouwde kernen behouden en 

versterken. De werkgroep Flora van de VNMW voert op meerdere plekken in de gemeente 

inventarisaties uit. 

Het beheer van de bermen blijft een lastig en gevoelig onderwerp. In februari is er eerste overleg met 

de gemeente, daarbij worden kansrijke bermen besproken en hoe die het beste zouden kunnen 

worden beheerd. In mei volgt een tweede overleg, waarbij we op dat moment nog menen dat het 

maaibestek eind 2019 afloopt. De gemeente wil, mede naar aanleiding van het Groenstructuurplan, 

meer onderzoek en inventarisaties doen. Een en ander houdt in dat aanpassingen in het huidige 

beleid moeilijk zijn. Dit is een teleurstelling, met name de kansrijke bermen willen we graag optimaal 

beschermen. We ontvangen meerdere mailtjes van verontruste bewoners over het bermenbeheer. 
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Op 4 juni organiseren 4 politieke partijen een avond over biodiversiteit. De avond is bedoeld voor 

bewoners die in de eigen tuin aan de slag willen of samen met anderen de buurt willen aanpakken. De 

VNMW wordt gevraagd mee te denken en levert informatie over vogels (zwaluwen) en insecten, ook 

worden nestkastjes getoond. De avond is een groot succes, er komen 70 mensen op af. 

Tegen de zomer wordt duidelijk dat het huidige maaibestek (min of meer automatisch) doorloopt tot 1 

januari 2022. Ook wil de gemeente een plan maken voor de biodiversiteit. In de politiek worden 

vragen gesteld. Een gesprek over wat er nog zou kunnen binnen het huidige bestek laat op zich 

wachten. In september worden een aantal bermen gemaaid die volgens de werkgroep Flora op een 

andere manier beheerd hadden moeten worden. De teleurstelling hierover is zo groot dat de pers 

wordt opgezocht en op een openbare bijeenkomst wordt het maaibeheer van de gemeente ter 

discussie gesteld. De wethouder zegt daarop een geplande bedankbijeenkomst voor leden van de 

VNMW, die hadden meegeholpen met het tellen van zwaluwen en vleermuizen,  af. 

De patstelling duurt tot begin december, wanneer er weer een gesprek is waarin verwachtingen over 

en weer worden benoemd en pijnpunten uitgewisseld. De gemeente gaat vol inzetten op het 

uitvoeringsplan bij het Groenstructuurplan en in 2020 verder met de inventarisaties. In 2021 wordt dan 

begonnen met het nieuwe bestek, wij zullen daarbij worden betrokken. In de tussentijd wordt 

geprobeerd om de situatie niet te laten verslechteren. Wij mogen een aantal plaatsen noemen waar 

het beleid alvast aangepast kan worden, de gemeente gaat dan vervolgens bekijken of dit nog in te 

passen is in het oude bestek. 

Biovergister (Groene Energie Kromme Rijn en Heuvelrug) 

Dit dossier heeft veruit de meeste tijd gevraagd, het hele jaar zijn we hiermee bezig geweest. In 

november 2018 hadden we de door de initiatiefnemer toegeworpen handschoen opgepakt om 

verbeteringen in de installatie aan te dragen. We besluiten dat te gaan doen door het opstellen van 

een rapport waarin beschreven wordt wat er de biovergister ingaat en er vervolgens weer uitkomt. 

Daarbij baseren we ons op publieke informatie van de initiatiefnemer en de afgegeven vergunningen. 

We hebben tweemaal overleg met het waterschap, spreken met een aantal omwonenden en 

bezoeken in oktober een informatieavond in dorpshuis De Toekomst in Langbroek. Op die 

bijeenkomst horen we dat de realisatie nog twee jaar op zich zal laten wachten en dat alle 

vergunningen en procedures nog een keer worden nagelopen. We worden benaderd door mensen die 

juridische stappen overwegen en hebben daarna contact met de provincie (RUD) en gespecialiseerde 

juristen. De provincie meent, ook na de uitspraak van de RvS over de PAS, dat verleende 

vergunningen definitief zijn en niet meer kunnen worden ingetrokken, anderen bestrijden dat. 

Op 28 november is versie 1.0 van ons rapport af, we sturen het meteen naar de initiatiefnemers zodat 

zij kunnen reageren. Onze conclusie is dat de installatie niet duurzaam is en dat er gevolgen zijn voor 

het milieu. We zijn al met al geen voorstander van het project, dat in feite op een industrieterrein 

thuishoort. We doen in totaal 13 voorstellen voor verbetering. 

Als een reactie van de initiatiefnemers uitblijft gaan we vanaf 20 december het rapport gefaseerd 

breder verspreiden. We ontvangen veel positieve reacties, maar ook twee negatieve. Ook verschijnen 

er stukken in de pers en de politiek reageert ook. Alle reacties verwerken we in nieuwe versies van het 

rapport, die we telkens op de Groenberaad pagina van de VNMW website publiceren. Op dit moment 

staat versie 1.3 online. 

Eind 2019 verschijnen er stukken in de pers dat de bouw van de vergister begonnen zou zijn. Behalve 

de aanleg van een toegangsweg en wat egalisatiewerkzaamheden gebeurt er echter niet veel, de 

toegangsweg wordt al snel weer afgesloten met een groot hek met een forse steen erachter. Wij 

vermoeden dat deze voorbereidende werkzaamheden vooral zijn uitgevoerd om de 

waterwetvergunning van het waterschap niet te laten verlopen op 30 mei 2020. 
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Bosscherwaarden (RijnDelta Beheer BV) 

Ook dit project loopt in 2019 door. Eind 2018 waren we in afwachting van de publicatie van de MER, 

deze verschijnt in februari 2019. Wij sturen een zienswijze naar het bevoegd gezag, de provincie. We 

zijn ontevreden over de beoordeling van de effecten gedurende de werkzaamheden, ook worden er 

verouderde ecologische rapporten gebruikt. Het vreemde is dat we in heel 2019 geen antwoord van 

de provincie krijgen op de zienswijze. 

In februari wordt ook weer eens een vergadering van de klankbordgroep gehouden, vooral met 

informatie over de MER. In maart houdt de initiatiefnemer een informatieavond in het Revius. In april 

bezoeken we met een aantal mensen het project Over de Maas in Dreumel. We gaan aan boord van 

een grote installatie voor het opzuigen en klasseren en volgen het hele proces van zandwinning.  

De MER commissie oordeelt in mei dat de MER onvoldoende is en moet worden aangepast, ook op 

aspecten die door ons zijn aangedragen De MER moet worden aangevuld met extra informatie. In de 

zomer brengt de RekenKamerCommissie een rapport uit waarin vooral wordt ingegaan op de rol en 

verantwoordelijkheid van de gemeente, de steeds strenger wordende wet- en regelgeving rond het 

verondiepen van plassen, de beschikbaarheid van voldoende slib van goede kwaliteit en de 

maatschappelijke compensatie. In de politiek worden een aantal vergaderingen aan dit project 

besteed en in oktober komt de initiatiefnemer met een rapport over de maatschappelijke meerwaarde. 

Aan het einde van het jaar wordt in de gemeenteraad gesproken over moties om het project te 

stoppen, maar deze worden door het college ontraden; wellicht zijn er mogelijk toch financiële of 

juridische consequenties. We zijn benieuwd of er in 2020 eindelijk duidelijkheid komt over het al dan 

niet doorgaan van dit project en de bijbehorende maatschappelijke compensatie. 

Buurtschouw (Gemeente Wijk bij Duurstede, Groenberaad) 

In augustus horen we dat de gemeente een idee van de VNMW uit 2018 wil oppakken, de 

buurtschouw. Bij een buurtschouw wordt een wijk of kern bezocht en samen met bewoners gekeken 

hoe de openbare ruimte zou kunnen worden verbeterd. Het gaat daarbij om kleine wensen, vragen of 

ergernissen zoals losliggende tegels, parkeren op de stoep of overhangend groen. De gemeente heeft 

een budget van ú 50.000, dit wordt nu gebruikt voor de organisatie en uitvoering van de schouw. In 

2020 kunnen we aan de slag. 

Energie 

We moeten meer duurzame energie gaan opwekken om de leefomgeving te sparen. We krijgen te 

maken met een klimaatverandering die ook weer zijn effecten heeft. Daarnaast staan de biodiversiteit 

en onze natuurgebieden steeds verder onder druk, zoals ook blijkt uit het Living Planet Report 

Nederland van het Wereld Natuur Fonds. Op allerlei fronten wordt nagedacht over mogelijke 

oplossingen en initiatieven. Elders in dit jaarverslag bespreken we al de zonnevelden en de 

biovergister, maar er gebeurt nog veel meer. 

In de kern Wijk bij Duurstede moet de Noorderwaard Noord, gebouwd eind jaren 70, van het aardgas 

af. In 2018 werden informatieavonden georganiseerd door de gemeente, daarna bleef het lang stil. 

Wel zijn er zogenaamde Energietafels en Ambassadeursbijeenkomsten waarin bewoners met elkaar 

praten over oplossingen en ervaringen delen. We lezen in een raadsmemo in juni dat de gemeente de 

ambitie om in 2030 aardgasloos te zijn loslaat, bewoners van de wijk ontvangen een brief dat de 

communicatie wordt verbeterd. In november volgt een brief dat in 2020 de gemeentelijke 

verduurzamingsregeling van De Woonpas zal worden geïntroduceerd, ook wordt het Dialoogplein 

ingeschakeld. 

Op provinciaal niveau gaat het vooral over de RES, de Regionale Energie Strategie. Daarin moet 

iedere energieregio, er zijn er 30 in Nederland, aangeven hoe de energieopwekking eruit gaat zien. In 

oktober bezoeken we een bijeenkomst van de NMU over dit onderwerp, het gaat dan vooral over wat 




